
Duchovní slovo 

Proč je tak živá mariánská úcta? 

Odkud se bere ten náš tak blízký 

vztah k Panně Marii?  

Možná podvědomě toužíme po 

mateřské lásce? Ježíš nám zjevil 

Boha jako nejlepšího Otce a my 

jako bychom chtěli říci: 

potřebujeme ještě Matku! Jenomže 

to vysvětlení asi není nejlepší: 

zapomínáme přitom, že ta Boží 

láska obsahuje všechno – lásku otce 

a matky. V té lásce nic nechybí a 

nikdo ji nemusí nějak doplňovat 

nebo nahrazovat. Falešná je ta 

zbožnost a mariánská úcta, která 

vidí v Panně Marii zachránkyni, 

která zdržuje Boží hněv. Když si 

přestavujeme, že nás Panna Maria 

miluje víc a rozumí nám lépe než sám Bůh, tak to znamená, že odmítáme 

i to, co ona řekla o sobě: jsem služebnice Páně, ať se mi stane podle tvého 

slova. Tím jí prostě křivdíme. 

Ale možná je jiný důvod našeho blízkého vztahu k Matce Ježíše Krista. 

Když slyšíme náročné evangelium, když bereme vážně Boží slovo, 

chceme vidět příklad člověka, který nám ukazuje, jak Boží vůli můžeme 

naplňovat. Chceme vidět člověka, stejného jako my, který umí ve svém 

normálním životě, žít podle Božího slova. Člověka, který nás svým 

životem může přesvědčit, že poslušnost Boží vůle opravdu přináší štěstí.  

Tak Panna Maria už není ta, která nás před Bohem chrání, ale k Bohu nás 

vede. Není ta, která mění Boží výroky, ale vyprošuje nám otevřenost 

našeho srdce, abychom ty Boží výroky uměli přijmout. Nenahrazuje 

Boha, ale přibližuje nás k němu, pomáhá nám vidět jeho pravou tvář. 

Minulou neděli jsme byli svědky žehnání fresky Panny Marie na věži 

arciděkanského kostela. V úterý vzpomeneme v liturgii na Pannu Marii 

Bolestnou. Prožili jsme svátek Narození Panny Marie. Před námi říjen, 

měsíc modlitby růžencové. A potom, aniž si toho všimneme, přijde 

advent, v němž budeme spolu s Pannou Marií čekat Spasitelovo narození. 

Připomeňme si ještě jednou slova Jana Pavla II z jeho encykliky o Panně 

Marii z roku 1987: 

Když neznámá žena blahoslavila Kristovu tělesnou matku, odpoví na to 

Ježíš významně: "Spíše jsou blahoslaveni ti, kdo slyší Boží slovo a 

zachovávají ho" (Lk 11,28). Ježíš chce odvést pozornost od mateřství, 

chápaného jen jako tělesné pouto, a zaměřit ji na tajemná duchovní 

pouta, jaká se vytvářejí slyšením a zachováváním Božího slova.(…) 

Beze vší pochyby je Maria hodna tohoto blahořečení již proto, že se stala 

pro svého syna matkou podle těla, ale také a především proto, že již při 

zvěstování přijala Boží slovo, že tomu slovu uvěřila, že uposlechla Boha, 

poněvadž to slovo "uchovávala v srdci a rozvažovala o tom" (srov. Lk 

1,38-45; 2,19.51) a celým svým životem je plnila.  

Kéž  i nás Maria učí naslouchat a rozumět Božímu slovu. 

Miroslaw Gierga 
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Milí čtenáři, 

po prázdninové přestávce tu jsou opět 

velké Farní listy. A co v tomto vydání 

mimo jiné najdete? Na straně tři 

budete moci prostřednictvím fotografií 

Petra Jankovce zavzpomínat na 

Vavřineckou pouť, jejíž bohoslužby 

začínaly tentokráte ne průvodem z 

kostela, ale od kříže na rozcestí. 

Možná jste v této souvislosti tento 

týden zaznamenali snahu občanského 

sdružení Zvonice Vavřinec, které by 

chtělo na Vavřinci postavit zvonici 

spojenou s rozhlednou. Zvonit by se 

mělo podle informací v Domažlickém 

deníku ráno a večer a zvon by měl být 

slyšet nejen v Domažlicích, ale i 

okolních obcích. K realizaci je potřeba 

odhadem sedm milionů korun. Nevím, 

jaký na tuto aktivitu máte názor vy, ale 

ten můj je trochu rozpačitý. Teď stojí 

na vrcholu krásně opravený kostel, 

postavit v jeho blízkosti moderní 

zvonici, no nevím, můj konzervativní 

duch se této myšlence zatím brání. 

Na čtvrté straně přinášíme rozsáhlé 

zpravodajství z minulého víkendu - 

jistě jste si již všimli fresky na 

domažlické věži - o její historii i o tom, 

jak byla minulou neděli požehnána, si 

přečtěte v článku nazvaném Pouť v 

Domažlicích a Třebnicích.  

Na straně šesté zahajujeme nový 

seriál, který by vám chtěl přiblížit 

světce, jejichž jména občas slyšíme při 

mši svaté, ale kteří pravda nepatří k 

notoricky známým svatým. Sledujte 

tento seriál a již za několik měsíců 

vám jména jako Sixtus, Kornélius či 

Cyprián nebudou úplně neznámá. 

Co se týče akcí, tak září je na ně 

poměrně skoupé - možná i vlivem toho, 

že máme pana arciděkana na 

dovolené, takže tradiční stranu akcí ve 

farnosti tentokráte nahradil přehled 

bohoslužeb na nejbližší období.  

Příjemné čtení, krásné babí léto a na 

konci měsíce povznášející setkání se 

Svatým Otcem při jeho návštěvě naší 

vlasti, přeje za celou redakci 

 

Petr Vondraš     

 

  


